
عصر روز شنبه، دیدار رمضانی مقام رهبری و کارگزاران نظام برگزار شد؛ دیداری 
که با توجه به شــرایط زمانی و موقعیتی که کشــور در آن قــرار دارد و همچنین 
موضوع ادعای ارسال نامه ترامپ به آیت الله خامنه ای، حائز اهمیت بیشتری بود. 
آیت الله خامنه ای بخشی از صحبت های خود را در این دیدار به موضوع سیاست 

خارجی و مسئله مذاکره هسته ای اختصاص دادند. 
 ـواقعاً بنده هیچ تعبیری  ــ ایشــان گفتند: »اینکه بعضی از دولتهای قلدر ـ
مناســب تر برای بعضی از شخصیّت ها و رؤســای خارجی، جز همین کلمه ی 
 ـاصرار به مذاکره می کنند، مذاکره ی آنها برای حلّ مسائل  »قلدر« سراغ ندارم ـ
نیست، برای تحکّم است. ]می گویند[ مذاکره کنیم تا آنچه را که می خواهیم، بر 
 ـتحمیل کنیم؛ اگر قبول کرد که چه   ـکه آن طرف میز نشسته ـ طرف مذاکره ـ
بهتر، اگر قبول نکرد جنجال راه بیندازیم که اینها از میز مذاکره فاصله گرفتند، از 
پای میز بلند شدند! این تحکّم است. مذاکره برای آنها راهی است، مسیری است 
برای طرح توقّعات جدید.« رهبری افزودند: »مســئله فقط مسئله ی هسته ای 
نیســت که حالا راجع به مسائل هســته ای صحبت کنند؛ توقّعات جدیدی را 
مطرح می کنند که این توقّعات جدید از طرف ایران قطعاً برآورده نخواهد شد؛ 
]مثلًا[ راجع به امکان دفاعی کشور، راجع به توانایی های بین المللی کشور، که 
فلان کار را نکنید، فلان کس را نبینید، فلان جا نروید، فلان چیز را تولید نکنید، 
برد موشــک تان از آن فلان قدر بیشتر نباشد! مگر کسی می تواند اینها را قبول 
کند؟ مذاکره برای این چیزها است و البتّه اسم مذاکره را هم تکرار می کنند برای 
اینکه حالا در افکار عمومی یک فشاری ایجاد کنند که بله، ]این[ طرف حاضر 
است برای مذاکره، شما چرا حاضر نیستید؟ ]این[ مذاکره نیست؛ تحکّم است، 
تحمیل اســت. علاوه ی بر جهات دیگری، که حالا جای بحثش اینجا نیست و 
بنده هم امروز قصد ورود در این مســئله ندارم؛ حالا یک وقتی ممکن است در 
یک جاهایی بحث کنیم؛ لکن اجمالًا مســئله این است.« با توجه به عدم نفی 
مذاکره در موضوع هســته ای از ســوی رهبر انقــلاب و همچنین دیگر مواضع 
رسمی کشور، تحلیلگران بر این باورند که آیت الله خامنه ای تا حدودی خطوط 
و چارچوب مذاکره با طرف مقابل را ترســیم کردند.  روز گذشــته، نسخه کامل 
مصاحبه دونالد ترامپ با شبکه فاکس نیوز که در آن برای نخستین بار مدعی 
ارسال نامه به رهبر ایران شده بود، منتشر شد. ترامپ در این گفت وگو مدعی 
شــد: »هفتم اکتبر نیز رخ نمی داد زیرا ایران فقیر بود و آن ها پولی برای دادن 
به حماس و حزب الله نداشتند.« او ضمن تکرار تهدیدهای پیشین خود علیه 
ایران، ادعا کرد: »واشــنگتن خواستار دستیابی به توافق با ایران درباره برنامه 
هسته ای آن است. اما زمان در حال پایان است.« او ادامه داد: »اگر مجبور به 
مداخله نظامی در مورد ایران شویم، برای آنها وحشتناک خواهد بود.من ترجیح 
می دهم که با ایران مذاکره کنم و مطمئن نیستم که همه با من موافق باشند.«

زیر سایه شمشیر مذاکره نخواهیم کرد �
محمدباقــر قالیباف، رئیس مجلس در بخش پایانی نطــق دیروز خود در 
صحــن علنی، به این موضوع پرداخت. قالیباف گفت: »در پایان درباره ادعای 
رئیس جمهور آمریکا مبنی بر مذاکره با ایران، باید گفت رفتارهای رئیس جمهور 
آمریکا با دیگر کشــورها به روشــنی نشــان می دهد، این اظهارات صرفاً فریب 
»مذاکره نمایــی« با هدف تحمیل خلع ســلاح ایران اســت که وی در »ســند 
سیاســتی« آمریکا آن را امضا کرده اســت، این یک امر بدیهی اســت که هیچ 
مذاکره ای زیر سایه  شمشیر تهدید با دستورکار تحمیل امتیازخواهی های جدید 
به رفع تحریم منجر نمی شود و به نتیجه ای نمی رسد، مگر تحقیر ملت عزتمند 
ایران. امروز بیش از هر زمان دیگر روشن شده است که رفع تحریم از مسیر قوی 
شــدن ایران و خنثی سازی تحریم امکان پذیر است لذا ما منتظر هیچ نامه ای از 
سوی آمریکا نمی مانیم و معتقدیم با اســتفاده از ظرفیت های عظیم داخلی و 
فرصت های توسعه  روابط خارجی با دیگر کشورها می توان به چنان جایگاهی 
رسید که دشمن چاره ای جز رفع تحریم ها در قالب ادامه مذاکرات با کشورهای 

باقی مانده در برجام نداشته باشد.«

مذاکره درباره برچیدن برنامه هسته ای شکل نمی گیرد �
نمایندگی دائم ایران در سازمان ملل  عصر دیروز به وقت تهران، در پستی 
کوتاه نوشت: »اگر مقصود از مذاکره، دست یابی به هدف رفع نگرانی از احتمال 
نظامی شدن برنامه هسته ای ایران باشــد، قابل بررسی است؛ اما اگر برچیدن 
برنامه صلح آمیز هسته ای ایران باشد که گفته شود کاری که اوباما نتوانست انجام 

دهد را ما انجام دادیم، چنین مذاکره ای هیچ وقت شکل نخواهد گرفت.«

پای ایران در میان است �
احمد زیدآبادی، تحلیلگر سیاسی و مشاور هم میهن در 
تحلیل شرایط فعلی کشور نوشــت: »لی سونگ نماینده 
چین در آژانس بین المللی انرژی اتمی: »تأکید می کنیم 
آمریــکا به عنوان عامل اصلی تخریــب برجام، باید هرچه 
سریعتر گام های عملی برداشته، به تلاش های دیپلماتیک بین المللی بازگردد و با 
ایران وارد گفتگو شود.« پیش از این دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا آمادگی 
خود را برای گفت وگو با جمهوری اسلامی اعلام کرده است. بنابراین، روی سخن 
مقام چینی به طور غیرمســتقیم به سمت تهران است تا با آمریکا وارد گفت وگو 
شود. روس ها هم به صراحت گفته اند که اختلافات ایران و آمریکا باید از طریق 
گفت وگو و مذاکره حل شــود. سیاست »نفی مذاکره و گفت وگو« بین دو کشور 
معمولًا در سطح جهان طرفداری ندارد و ظاهراً به همین دلیل، دولت ترامپ برای 
مذاکره با جمهوری اسلامی پیشقدم شده اســت تا از این جهت ایران را طرفِ 
»لجباز« در ماجرای تنش بین دو کشور نشان دهد و به انزوا بکشاند. این نکته ای 
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ایرانآمادهمذاکرههستهای؟ایرانآمادهمذاکرههستهای؟
است که رهبر جمهوری اسلامی نیز در سخنان روز شنبه خود به آن اشاره کرد. 
احتمالًا به همین علت، وی به جای نفی صریح مذاکره بر عدم تســلیم در برابر 
خواست آمریکا تأکید کرد. به هر حال، حفظ سنگر »عدم مذاکره« در دنیای امروز 
بســیار سخت تر و پرهزینه تر  از ورود به مذاکره است. به نظرم به زودی اجماعی 
جهانی دربارۀ ضرورت مذاکره ایران و آمریکا شکل خواهد گرفت. همانطور که 
بارها تأکید کرده ام، مذاکره در دنیای سیاست صرفاً یک ابزار برای حل اختلاف و 

فصل تخاصم است و به خودی خود معجزه ای نیست که کور کند یا شفا دهد.
اصــلِ موضوع، چیزی اســت که دو طرف مذاکره روی میــز می گذارند و تا 
مذاکره آغاز نشود، نمی توان به دقایق آن پی برد. تا این لحظه، هنوز آنچه آمریکا 
و ایــران برای حل اختلافات بین خــود از یکدیگر طلب می کنند، در هاله ای از 
ابهام قرار دارد. بنابراین، تمام آنچه این روزها در رسانه ها و یا از زبان برخی افراد 
مطرح می شود، از دقت لازم برخوردار نیست. واقعیت این است که خواست های 
طرف ایرانی از آمریکا ابهام بیشتری دارد. دولت و نظام جمهوری اسلامی هنوز 
مشخص نکرده اند که در چه شرایطی حاضرند از دایره خصومت با ایالات متحده 
خارج شوند و در برابر رفع تحریم های اقتصادی کشور، چه امتیازات مشخصی 
ارائــه دهند. طرف آمریکایی نیز گرچه کمی صریح تــر بوده اما هنوز چارچوب 
مشــخصی را مطرح نکرده اســت. از فحوای کلام مقام هــای آمریکایی چنین 
برمی آید که آنان خواهان قطع کمک جمهوری اسلامی به گروه های متحدش 
در خاورمیانــه، ایجاد حد و مرزی برای برد موشــک های بالســتیک و برچیدن 
چرخه غنی ســازی اورانیوم در ایران هستند. در مقابل، آنان ظاهراً حاضرند که 
تحریم های اقتصادی ایران را رفع کنند و راه سرمایه گذاری خارجی و تجارت آزاد 
ایران با دنیا را بگشــایند. جزئیاتِ هر کدام از این موارد اما روشن نیست. با این 
حال، ترامپ چنین معامله ای را برای هر دو طرف بسیار سودمند می داند و آن را 
به خصوص سبب جلوگیری از بروز جنگ و برخورد نظامی قلمداد می کند، حال 
آنکه برخی محافل داخلی ایران، آن را »خلع سلاح« و یا »تسلیم« ایران در برابر 
آمریکا توصیف می کنند. ارزش ســلاح چه از نوع متعارف و چه غیرمتعارف آن 
برای هر کشــور، قدرت بازدارندگی آن از بروز جنگ و یا غلبه آن در صورت بروز 
جنگ است وگرنه کارکرد لازم را ندارد. برای من تا این لحظه مشخص نیست که آیا 
مقام های جمهوری اسلامی قدرت تسلیحاتی کشور را برای بازدارندگی در مقابل 
بروز جنگ، کافی و وافی می دانند و اطمینان دارند که در هر صورت جنگی در 
انتظار کشور نیست؟ یا اینکه جنگ را محتمل می دانند اما خود را طرف پیروز 
آن به شــمار می آورند؟ یا اینکه شانس پیروزی را بالا نمی دانند و  در عوض روی 
وارد کردن ضربه و آسیب متقابل شرط بندی می کنند؟ اینها پرسش هایی است 
که باید با بی طرفی علمی و دقت فراوان مورد بررسی قرار گیرند. داستان را نباید 

ساده فرض کرد. پای ایران در میان است.«

لزوم حفظ فضای گفت وگو �
سیدقائم موسوی، تحلیلگر سیاست خارجی نیز در یادداشتی نوشت: 
»در صحبت های امروز رهبری نشــانی از  انسداد مطلق مذاکره وجود نداشته 
است. هرچند چینش شخصیت های راست و چپ ایشان و همچنین آیه پشت 
سرشــان حاوی پیام واضحی بود. چینش افراد و نشــانه های بصری نیز حامل 
پیام های خاصی بودند. معمولًا این جزئیات در سخنرانی های رسمی بی دلیل 
انتخاب نمی شــوند و می توانند نشانه هایی از سیاست گذاری کلی باشند. این 
پیام به صورت واضح نشــان می داد که با مذاکره به هر صورتی موافق نیستند؛ 
اما ادبیات و فحوای ســخنان برخلاف ســخنان قبلی از بار دیپلماتیک پروزنی 
برخوردار بود. این ســخنان به صورت حرفه ای از این مضمون برخوردار بود که 
اگر مذاکره حول وحوش مناقشه هسته ای باشد، با آن مشکلی وجود ندارد؛ ولی 
مذاکرات گسترده و بی ضابطه که مبتنی بر توقعات فزاینده باشد، مورد قبول واقع 
نخواهد شد. به علاوه، یک ملاحظه دیگری هم وجود داشت و آن استفاده از اهرم 
مذاکرات برای نیل به مقاصد پس از آن است. آنجا که ترامپ عملًا با بیشینه سازی 
انتظارات شــرایط را برای پســامذاکرات فراهم نماید. به عبارتی، شکســت در 

مذاکرات را برعهده  طرف ایرانی بگذارد تا زمینه زدوخورد جنگی را مهیا کند.«

تماس میان ایران و آمریکا باید برقرار شود �
کوروش احمدی، دیپلمات پیشین ایران در نیویورک در 
تحلیل مواضــع مقامات کشــور درباره مســئله مذاکرات 
هسته ای به هم میهن گفت: »برداشت من از صحبت های 
آقای )آیة  ا...( خامنه ای در جلسه شنبه این بود که مذاکرات 
هسته ای را به طور کامل و تحت شرایطی رد نکردند. گفتند در مورد مسائل منطقه 
و برنامه موشــکی حاضر به مذاکره نیســتیم اما موضوع هســته ای را مسکوت 
گذاشتند. بنابراین، راه بسته نیست. آنچه آقای قالیباف در نطق روز یکشنبه گفت 
و همچنین پستی که نمایندگی ایران در سازمان ملل، در شبکه توئیتر منتشر کرد 
در همین جهت اســت.« وی افزود: »توجه به این نکته مهم است که اظهارات 
علنی و به اصطلاح پشــت بلندگویی مقامات کشــورها به طــور عام، هیچ وقت 
نمی توانــد مبنای تصمیم گیــری برای طرف هــای کاری و همتایان شــان در 
کشورهای دیگر باشد. مثلًا زمانی که ترامپ صحبت می کند، در آنِ واحد چند 
مخاطب را در نظر می گیرد و متناســب با وضعیت سیاسی داخلی و کشورهای 
متحــد خود و البتــه پیام هایی که باید به آن ها منتقل شــود، صحبت می کند. 
بنابراین، با قطعیت نمی توان از اظهارات شفاهی رهبران کشورها متوجه شد که 
موضوع اصلی و واقعی مدنظرشان چیست. این نظرات واقعی فقط در جلسات 
گفت وگو، مذاکره و تماس قابل احراز است. در غیر این صورت، می شود آن را به 
حســاب لفاظی ، سیاســت بازی و راضی کردن مخاطب های مختلف و پایگاه 
رای شان گذاشت. بنابراین، تا زمانی که دو طرف همدیگر را نبینند – نه اینکه الزاماً 
مذاکره کنند – نمی توانند بفهمند در ذهن طرف مقابل چه می گذرد.« او تاکید 
کرد: »کشــورهایی موضعی دارند که به آن، موضــع مذاکراتی می گویند. این 
موضع، موضعی است که مطرح می شــود برای اینکه روی آن چانه زنی صورت 
بگیرد. کشــورهای درگیر یک مذاکره، در جلسات ابتدایی این موضع را مطرح 
می کنند و چانه زنی می کنند و هر کدام با گرفتن امتیازاتی به تدریج تا جایی عقب 

ارزیابی کارشناسان از موضع گیری رهبری پس از انتشار خبر نامه ترامپ

گزارش
یــک 

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

گزارش شهری

بیش از 15 میلیون نفر و تراکم جمعیتی آن 19 برابر کشــور است. 
تهران امروز با بحران جدی کم آبی و فرونشســت روبه رو اســت. لذا 
خطراتــی که تهــران را به ویژه مناطق جنوبــی آن را تهدید می کند 
مشــخص شده است. امید است که سران سه قوه این نامه را جدی 
بگیرند. تمام آسیب هایی که ممکن است مناطق جنوبی را با خود 
درگیر کند، در این نامه مورد توجه بوده است. امیدواریم دستگاه های 
نظارتــی موضــوع را جــدی بگیرند تــا در دهه های آینده شــاهد 
فرونشســت در مناطق جنوبی نباشــیم.« او افزود: »رونوشت این 
نامه ها به شــورای امنیت کشور، ســتاد فرماندهی قرارگاه ثارالله، 
وزارت اطلاعات جمهوری اسلامی، شورای تامین استان و شهردار 
تهران ارسال شــده است. انشاالله دســتگاه های نظارتی موضوع 
فرونشســت را جدی بگیرند که خدای نکرده در دهه های آینده در 
این مناطق نباشیم. طبق اعلام سازمان نقشه برداری 31 سانتی متر 
هر ساله فرونشســت اتفاق می افتد. در حقیقت پس از 10 سال 3 
متــر  در این محدوده ها فرونشســت رخ می دهد. چه اتفاقی برای 
ساختمان های فرسوده ی موجود در آن محدوده ها می افتد؟ وقتی 
یــک منطقه 3 متــر فرونشســت کند، ســاختمان های فرســوده 
نمی ریزد؟ افرادی که در آن ســاختمان ها هســتند جان خود را از 
دست نمی دهند؟ علاوه بر این تاسیسات شهری نیز )آب، برق، گاز 
و...( در این مناطق دچار مشکل می شود. این معضل باید پیش از 
تبدیل به بحران، مرتفع شود. در این راستا حفر هر گونه چاه به ویژه 
در مناطــق جنوبی و جنــوب غربی تهران قطعاً خیانت به شــهر و 
شــهروندان تهران اســت. حفر هر گونه چاهی به فرونشست های 

بیشتر انجامیده و جان بسیاری را تهدید می کند.«
اما این تنها موضوعی نیست که پیرهادی به آن اشاره می کند؛ 
توقف فعالیت  مدیران پشــت ســد نظارت ها از دیگــر موضوعاتی 
اســت که او مطرح کرده و می گوید: »برخی مدیران به دلیل ایجاد 
مشکلات از سوی دستگاه های نظارتی فعالیت کمتری می کنند. 
دستگاه های نظارتی باید همکاری بیشتری داشته باشند و اینگونه 
نباشد که دستگاه نظارتی سرعت گیر باشد. این موضوع نسبت به 
قبل کمتر شده اما هنوز هم در شهرداری و هم در دیگر دستگاه ها 
شــاهد این دست اندازها هســتیم.« موضوع دیگری که در صحن 
شــورای شهر تهران بررســی شــد، »عوارض نرخ خدمات سازمان 

بهشت زهرا« بود که پیرهادی شرایط این سازمان را تشریح کرد.

قیمت قبر در بهشت زهرا �
محمدجــواد تاجیک، مدیرعامل ســازمان 
بهشــت زهرا )س( در پاسخ به پرسشی درباره 
تأمیــن هزینه های این ســازمان پــس از توقف 
خاکسپاری در بهشــت زهرا، گفت: »میانگین 
بهای خدمات ما به مردم از بسیاری از کلان شهرهای کشور پایین تر 
است و هزینه ای که از مردم دریافت می شود تقریباً یک چهارم هزینه ای 
است که برای تدفین و خدمات مرتبط صرف و بخشی از این تفاوت از 

طریق کمک های شهرداری و فروش قبور جبران می شود.«
او دربــاره آخریــن زمان ظرفیت بهشــت زهــرا و آغــاز دفن در 
آرامســتان های جدید تاکید کرد: »با تکمیل ظرفیت قطعه 1۴۴، 
تمام متوفیان جدید به آرامستان های تازه تأسیس منتقل خواهند 
شد، مگر آنکه قبری از قبل در بهشت زهرا رزرو شده باشد. تاکنون 
چهار نقطه برای آرامستان های جدید در نظر گرفته شده که یکی از 
آن ها به تصویب رسیده و در مرحله طراحی و آماده سازی اولیه قرار 
دارد. طبق برنامه ریزی ها، این آرامســتان در نیمه اول سال 1۴0۴ 
آمــاده بهره برداری خواهد بود.« مدیرعامل ســازمان بهشــت زهرا 
افزود: »آرامستان های جدید در جنوب غرب و جنوب شرق تهران، 
از جمله در ابتدای آزادراه های تهران-ساوه و تهران- مشهد، احداث 
می شــوند.« او با تایید تبدیل برخی از پیاده راه های بهشت زهرا به 
قبر تاکید کرد: »تلاش این اســت که از ظرفیت فعلی قبور بهشت 
زهرا بیشتر استفاده کنیم و اصطلاحاً خودمان را »کِش« می دهیم تا 
از حداکثر ظرفیت بهشت زهرا استفاده کنیم و سال دیگر بتوانیم در 
آرامستان ها دفن داشته باشیم.« تاجیک درباره قیمت قبرها گفت: 
»طبق مصوبه شورای شهر تهران به ازای هر طبقه 15 میلیون تومان 
دریافت می کنیم. قیمت قبر در قطعات ناحیه یک تا 3 در بهشــت 
زهرا از قبر رایگان داریم که در ناحیه 3 است تا قبری که قیمت آن در 
سال 1۴03 برای هر طبقه 50 میلیون تومان بوده و 25درصد به آن 
اضافه شده است. در ناحیه 2 هر طبقه قبر 30 میلیون تومان بوده 
که 25درصد به آن اضافه شــده است. در ناحیه غیر از قطعات روز 
دفن قیمت هر قبر 20 میلیون بوده که 25درصد برای سال 1۴0۴ 
به آن اضافه شــده اســت. یک طبقه قبر رایگان به خانواده متوفی 
تعلق می گیرد و برای دو طبقه دیگر هر قبر طبق مصوبه شورای شهر 

تهران 15 میلیون تومان )برای هر طبقه( باید بپردازند.«

ســیصد و یازدهمین جلسه شورای شهر تهران پر بود از موضوعات 
حائز اهمیت. از افزایش عوارض بهشت زهرا گرفته تا توقف بخشنامه 
معاون علیرضا زاکانی، شهردار تهران و شرایط فضای سبز تهران. اما 

یکی از موضوعات مهمی که مطرح شد، فرونشست هاست.
پیش از شروع جلسه مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران 
در جمع خبرنگاران حاضر شده و از فروش اراضی عباس آباد اظهار 
بی اطلاعــی کرده و  دربــاره هتل ولنجک گفــت: »این پلاک باغ 
نیســت و فضای ســبز آن همان درختان کاجی بوده که شهرداری 
کاشته و باغ نبوده است. دادستانی گفته که باید درختان جابجا و 
خسارت آن نیز پرداخت شــود. وزارت مسکن زمین را تحویل داده 
که هتل ساخته شود و هیچ کار دیگری نمی تواند جز ساخت هتل 
انجام دهد.ممکن است در گذشــته کارکرد آموزشی بوده باشد اما 
بنده ده ها جلسه کمیســیون را حضور داشتم و اگر در مورد کارکرد 
آموزشــی چیزی مطرح می شــد، در یاد بنده می ماند. به هر شکل 
هتل ولنجک در 30 طبقه ساخته خواهد شد.« این در حالی است 
که نامه مجتبی عبداللهی، معاون خدمات شهرداری تهران در دوره 
قالیباف )ســال 93( طی نامه ای )به شــماره 611/160091( به 
احمد مسجدجامعی، رئیس وقت شــورای شهر تهران اعلام کرده 
بود که این پلاک رای باغ دارد و شــهرداری در پی تملک آن است. 
ضمن آنکه طبق جلسه شماره 1127 کمیسیون ماده 7 این ملک 
بار دیگر رای باغ آورده و باغ محســوب شــده اســت. از سوی دیگر 
علی محمد مختاری، مدیرعامل ســازمان بوستان ها و فضای سبز 
شــهر تهران که یکی از امضاکنندگان این جلســه کمیسیون ماده 
7 بــوده، در گفت وگو با هم میهن علاوه بر تایید باغ بودن این ملک 
گفت: »ســاخت و ســاز باید مطابق قانون انجام شــود و نهادهای 
نظارتی بر این موضوع نظارت داشته باشند.« ساخت هتل در این 

ملک به نوعی تخلف است.

شیره جان تهران را با چاه نکشید �
مهدی چمران، رئیس شــورای شهر تهران 
در ادامه درباره آب شرب تهران نیز تاکید کرد: 
»قرار اســت 50 تا 70 چاه عمیق 250 متری 
بزنند تا آب شرب تهران را تامین کنند. البته این 
چاه ها بقیه چاه های دیگر خشک و یا منابع زیرزمینی کشور را تهی 
می کند. نامه ای برای رؤســای سه قوه ارسال شــد و استدلال ها و 
مســتندات را برای نزدن این چاه های عمیق اعلام کردیم. دو، سه 
ســال دیگر که منابع تمام می شــود، می خواهند چــه کار کنند؟ 
فرونشســت ها هم وجود دارد. به همین دلیل صلاح نمی دانیم که 
این چاه ها حفر شــود. ما در بودجه های خود ردیفی را گنجاندیم تا 
سازمان آب بتواند آبی که از سد لتیان هدر می رود را به تهران هدایت 
کند. امیدواریم از این دست اقدامات را در پیش بگیرند. اینکه ما چاه 
بزنیم ســاده ترین کار اما خطرناک اســت. چاه هایی کــه داریم در 
اختیار ســازمان آب قرار دادیم و به تدریج استفاده از آنها را منتفی 
می کنیــم.« در حقیقت او می گوید که قرار اســت با حفر چاه های 
عمیق شیره باقی مانده پایتخت را بکشند و فرونشست ها را از مرحله 

بحران به مرحله فاجعه تبدیل کنند.
او در پاسخ به هم میهن درباره فرونشست ها و اهمیت آن در نامه 
به ســران قوا گفت: »شــرایط دقیق فرونشست را متخصصان باید 
اعلام کنند. نقشه های آن را برای ما ارسال کردند. اما در همین چند 

ماهه گذشته را بررسی کردند که مدارک را پیوست نامه ها کردیم.«
رئیس شــورای شــهر تهران به تشــریح کمبود آب در پایتخت، 
پرداخته و تاکید کــرد: »در حال حاضر بیش از آب خاکســتری یا 
پســابی که قرار بود برای آبیاری فضای ســبز استفاده کنیم، بهره 
می بریم. امسال هم بودجه بیشتری به این بخش اختصاص دادیم 

تا آب های بیشتری تصفیه شود.«

خیانتی به نام »حفر چاه« در تهران �
کمیســیون  رئیــس  پیرهــادی،  مهــدی 
سلامت، محیط زیســت و خدمات شهری 
شورای شهر تهران اما از مهر محرمانه بر نامه 
شورای شهر تهران به رؤسای سه قوه خبر داده 
و تاکیــد کرد: »به دلیل این مهر محرمانه نمی توانم آن را در اختیار 
اصحاب رسانه قرار دهم. این نامه با موضوع فرونشست به سران سه 
قوه )پزشکیان، قالیباف و اژه ای( ارسال شد. جمعیت استان تهران 

نامه هشدارآمیز اعضای شورای شهر تهران به سران نظام:

مهر محرمانه بر فرونشست ها

گزارشگرشهریهممیهن
پریسا هاشمی

ادامه سرمقاله

 نکته مهم بعدی این اســت که نمی دانیم سرنوشت این تخلف آشکار و 
نویســندگان گزارش چه شده اســت؟ چون وجود ایراد در همه سطوح 
اداری محتمــل اســت. آنچه اهمیت دارد، نحوه پیگیــری و اصلاح این 
ایرادات و ضعف ها اســت. تهیه و ارائه گزارش مهمل یا ناشــی از ناتوانی 
نویســندگان و یا با هدف فریب دادن مخاطب اســت. در هر دو صورت، 

باید با تهیه کنندگان آنها برخورد قاطع شود. 
ولــی گویــا این گونه اخبــار مدیریتــی از آن دولت را بایــد از این پس 
بشنویم؛ چون در زمان خودش حداکثر محدودیت درج اخبار برقرار 

بود. در پایان بد نیســت به این نکته هم اشــاره شود که شورای عالی 
انقلاب فرهنگی برنامه ای را برای دو ماه دیگر تدارک دیده تا در اولین 
کنگره بین المللی، »الگوی حکمرانی ابراهیم رئیســی« را بررســی 
کنند. چه خوب است بخشی را هم به چنین گزارش هایی از آن دولت 
اختصاص دهند. چون ایشــان نباید چنین گزارش مهمل و پوچی را 
جهت پیشرفت آن کار نامتعارف به مقام رهبری منتقل می کرد؛ زیرا 
ارائه چنین گزارشی به منزله پذیرش و تایید آن گزارش از سوی آقای 

رئیسی بوده است.

گزارشگرهممیهن
محسن صالحی خواه


